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Els 712 alcaldes i alcaldes-
ses que van signar el de-
cret de suport al referèn-
dum de l’1-O no han comès
cap delicte de desobedièn-
cia. Així ho assegura l’Au-
diència de Girona en una
resolució, en la qual, però,
accepta la petició de la fis-
calia de reobrir la causa

contra l’alcaldessa de Ro-
ses, Montse Mindan, per-
què s’aclareixi si ha comès
un delicte de desobedièn-
cia per omissió per haver
“permès” la cessió de lo-
cals municipals per al refe-
rèndum d’autodetermina-
ció i no haver-s’hi oposat.

Aquesta resolució –del
31 de juliol passat i notifi-
cada a mitjan agost a l’ad-
vocat de l’alcaldessa, Joan

Ramon Puig Pellicer– és
la primera d’un tribunal
que fixa els límits delictius
per poder acusar els bat-
lles catalans. Encara n’hi
ha una quarantena que es-
tan investigats per la fis-
calia pel seu suport al refe-
rèndum i per la cessió de
locals per a la votació.

La secció tercera –for-
mada pels magistrats Fá-
tima Ramírez, Sonia Losa-

da i Manuel Ignacio Mar-
cello– aclareix que no és
cabdal el raonament de la
titular del jutjat d’instruc-
ció 1 de Figueres per arxi-
var el cas de Mindan, en
què assegura que va rebre
la notificació de la delega-
ció del govern espanyol de
no col·laborar amb l’1-O
cinc dies després de signar
el decret. El tribunal hi
precisa que la jurisprudèn-

cia fixa que el que és im-
portant és que la persona
en tingui coneixement, i
“la inconstitucionalitat del
procés és notòria i pública,
i –sosté– seria una absur-
ditat dir que l’alcaldessa ho
desconeix”. Amb tot, indi-
ca que en analitzar el con-
tingut del decret d’alcaldia
“no s’aprecia un delicte de
desobediència”. “En el con-
tingut, només hi veiem una
declaració política, sense
càrrega normativa o exe-
cutiva”, hi afegeix. Els de-
crets dels alcaldes tenen
el mateix redactat, ja que
van ser facilitats per l’Asso-
ciació de Municipis per la
Independència (AMI).

Així, l’Audiència de Gi-
rona manté que el que cal
aclarir és si l’alcaldessa de
Roses –denunciada al jut-
jat per un veí– va “perme-
tre” o consentir l’ús de lo-
cals municipals per a la vo-
tació, ja que malgrat que el
secretari de l’Ajuntament
informa que no es va acor-
dar la cessió de cap local,
l’acció de l’alcaldessa po-
dria ser constitutiva d’un
“delicte de desobediència
per omissió”, tal com el Su-
prem va condemnar l’exdi-
putat Francesc Homs pel
9-N, recorda el tribunal, i
per això retorna el cas al
jutjat de Figueres perquè
es facin noves diligències i
s’aclareixi.

Encadenats al TSJC
D’altra banda, la fiscalia
demana penes de dos anys
i mig de presó per a onze
persones, i tres anys i mig
per a dues més, acusades
de desordre públic i resis-
tència greu a la policia per
haver-se encadenat a les
portes del TSJC, amb el le-
ma Aturem el cop d’estat,
el 28 de febrer passat.
Alerta solidària ho qualifi-
ca “d’abús contra indepen-
dentistes”. ■

Mayte Piulachs
BARCELONA

a Afirma que són “declaracions polítiques, no executives” a Reobre el cas contra
l’alcaldessa de Roses per aclarir si va permetre l’ús de locals per al referèndum

L’Audiència de Girona sosté
que els decrets d’alcaldia de
suport a l’1-O no són delicte

L’alcaldessa de Roses, Montse Mindan, amb el seu advocat, Joan Puig, al jutjat ■ JOAN PUNTÍ
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Ajuntament
d’Alcover

EDICTE

La Junta de Govern Local de l’Ajuntament

d’Alcover, en sessió de data 21 de juny de

2018, va acordar aprovar inicialment l’ex-

pedient del Projecte de reparcel·lació del

Polígon d’actuació urbanística PAU-0 Hort

de la Cinteta/Raval de Santa Anna d’Alco-

ver.

De conformitat amb els articles 89 i 119

del Decret legislatiu 1/2010, de 3 d’agost,

pel qual s’aprova el Text refós de la Llei

d’urbanisme de Catalunya (TRLUC), i l’ar-

ticle 117 del Decret 305/2006, de 18 de ju-

liol, pel qual s’aprova el Reglament de la

Llei d’urbanisme de Catalunya (DLUC),

aquest acord se sotmet a informació públi-

ca mitjançant anunci en el Butlletí Oficial

de la Província, en un dels diaris de prem-

sa periòdica de més divulgació en l’àmbit

municipal, així com en el web municipal,

perquè en el termini d’un mes s’hi puguin

presentar les al·legacions que es conside-

rin oportunes amb citació personal.

Els interessats poden consultar la docu-

mentació a la Secretaria d’aquest ajunta-

ment, situada a la pl. Nova, núm. 3, de di-

lluns a divendres, de les 9 a les 14 hores, i

al web www.alcover.cat.

Alcover, 30 d’agost de 2018

Robert Figueras Roca

Alcalde
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Ajuntament
d’Alcover

EDICTE
La Junta de Govern Local de l’Ajuntament
d’Alcover, en sessió de data 21 de juny de
2018, va acordar aprovar inicialment el Pro-
jecte d’urbanització del Polígon d’actuació
urbanística PAU-0 Hort de la Cinteta/Raval
de Santa Anna d’Alcover.

Mitjançant el present edicte, que es publi-
carà en el Butlletí Oficial de la Província de
Tarragona, en el diari El Punt Avui, al tauler
d’anuncis de l’Ajuntament i al web municipal,
se sotmet l’esmentat projecte a informació
pública perquè en el termini d’un mes s’hi
puguin presentar les al·legacions que es
considerin oportunes.

Els interessats poden consultar la documen-
tació a la Secretaria d’aquest ajuntament, si-
tuada a la pl. Nova, núm. 3, de dilluns a di-
vendres, de les 9 a les 14 hores, i al web
www.alcover.cat.

Alcover, 31 d’agost de 2018

Robert Figueras Roca
Alcalde
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Què m’estalviaré si canvio el vehicle de
gasoil per un vehicle híbrid o elèctric?

Vols entendre les factures d’energia
elèctrica?

Què implica el canvi d'una caldera de gasoil
per una de biomassa?

Com puc estalviar energia a casa?

T’hi esperem!

A partir del mes de setembre vine a resoldre 
els teus dubtes al punt d’informació  
energètica més proper!

PUNT D INFORMACIO 

ENERGETICA

’ ´

`

L’últim ple ordinari de l’Ajun-
tament de Castelló d’Empúries 
va aprovar definitivament la cre-
ació de la comissió del nomenclà-
tor i del procediment per a l’assig-
nació de denominacions de vi-
es, espais i equipaments públics 
del municipi. Serà una comissió 
presidida per l’alcalde i integra-
da per regidors, representants 
dels grups polítics municipals, 
tècnics i un mínim de sis perso-
nes alienes a la corporació (que 
seran nomenades per la Junta de 

Redacció l castelló d’empúries/roses

nn

Castelló aprova definitivament 
la comissió del nomenclàtor

toponímia. Roses també en cReaRà unaY

Govern Local). Quan es posi en 
funcionament, la comissió posa-
rà nom a carrers i zones que en-
cara no en tenen, esmenarà de-
ficiències detectades i complirà 
el mandat del ple de canviar els 
noms de carrers relacionats amb 
la monarquia borbònica.

Per la seva banda, Roses també 
crearà properament la seva co-
missió. El ple de la setmana pas-
sada va aprovar una moció en què 
ERC ho demanava. Segons va ex-
plicar l’alcaldessa, Montse Min-
dan, el pròxim pas serà crear un 
reglament que regeixi l’òrgan. n

rEvisió constAnt. Dels noms dels carrers, places i altres espais públics HORA NOVA

El grup municipal d’ERC de 
Roses va aprofitar el ple de la 
setmana passada per criticar 
els «problemes» sorgits durant 
la festa major, que es va celebrar 
entre el 10 i el 15 d’agost. D’una 
banda, van carregar contra el 
cartell de barraques, que se-
gons els republicans ha estat 
un dels pitjors dels últims anys. 
«La festa major és un dels nos-
tres principals atractius del mes 
d’agost per a la gent de la comar-
ca, i un símbol molt mostrat del 
nostre municipi. No ens podem 
permetre donar mala imatge», 
va censurar la regidora republi-
cana Vero Medina.

D’altra banda, també van la-
mentar els problemes que van 
sorgir durant el sopar de colles 
geganteres, que van provocar 
que la colla local hagués d’assu-
mir la feina de servei  del sopar i 
que el menjar se servís una hora 
més tard del que estava previst. 
El regidor de Festes en va culpa-
bilitzar l’entitat AROFES (Asso-
ciació Rosinca de Festes). n

Redacció l roses 
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política. cRíticaY

ERC critica els 
«problemes» 
sorgits durant la 
festa major al ple

Y política

Es reuneixen amb els 
veïns de Mas Boscà
nn La Secció Local d’ERC de Ro-
ses va visitar la setmana passa-
da el barri de Mas Boscà per con-
trastar i registrar sobre el terreny 
les problemàtiques que els han 
fet arribar diversos veïns. En-
tre les més destacades, hi ha la 
manca de neteja a l’entrada, l’es-
tat de manteniment de diverses 
parcel·les o la necessitat de so-
terrar el cablejat. n

Y medi ambient

Alerten de l’aparició 
del bernat marbrejat
nn El Consell d’Iniciatives Locals 
per al Medi Ambient ha alertat de 
la presència d’un nou insecte in-
vasor a la zona de Roses. Es trac-
ta del bernat marbrejat, una es-
pècie marró que busca refugi en 
construccions, i que en alguns 
països ja és una plaga. Pot afec-
tar conreus i causar molèsties als 
veïns. Demanen als veïns que si 
en veuen alertin l’Ajuntament. n
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Aquesta tardor podrien
començar les obres d’una
nova urbanització a Cada-
qués: el complex plantejat
al sector de sa Guarda –co-
negut a Cadaqués com
l’“hotel Custo”, perquè en-
tre els inversors inicials
del projecte hi havia el dis-
senyador Custo Dalmau i
un grup d’inversió holan-
dès– preveu l’edificació de
104 habitatges i un hotel
de luxe a la part alta de Ca-
daqués, al límit del perí-
metre del Parc Natural del
Cap de Creus.

El projecte té tots els
permisos aprovats tant
per la Comissió d’Urbanis-
me com per l’Ajuntament:
de fet, la tramitació s’ar-
rossega des del 2010,
s’han anat succeint go-
verns de colors polítics di-
ferents, i qui menys hi ha
intervingut és possible-
ment l’actual consistori.
Però l’Associació d’Amics
de la Natura de Cadaqués
considera que encara es

pot aturar el que qualifica
de “barbàrie urbanística”.

L’entitat s’ha adherit
amb caràcter d’urgència a
la plataforma SOS Costa
Brava i, amb el suport de la
Iaeden Salvem l’Empordà,
vol activar tots els recur-
sos jurídics disponibles
per impedir que les màqui-
nes s’activin a sa Guarda.

Nul·litat de ple dret
Una de les vies que es plan-
tegen és demanar la nul·li-
tat total de ple dret de tota
aquesta urbanització i la
seva executivitat. La pla-
taforma SOS Costa Brava
es va crear precisament
per reclamar un replante-
jament de projectes que
s’havien tramitat abans
que esclatés la crisi de la
construcció, projectes que
van quedar adormits els
últims deu anys o més, i
que es reactiven ara que la
crisi sembla superada.

Segons els Amics de la
Natura de Cadaqués, hi ha
altres amenaces urbanís-
tiques al municipi: a s’Al-
queria, una segona fase

amb un hotel de 2.000 me-
tres quadrats; a s’Oligue-
ra, amb cinquanta-cinc
habitatges previstos, o al
sector de Caials, amb un
centenar d’habitatges
més.

La urbanització de sa
Guarda, però, és paradig-
màtica i insostenible per a
l’entitat perquè se situa en
una zona limítrof amb el
parc natural en el 70% dels
terrenys; s’hi preveu cons-
truir un vial general de 10
metres d’amplada que fa-
ria desaparèixer unes 250
oliveres de verdal-llei de
Cadaqués (varietat dins la
DOP Empordà), i dife-
rents elements de pedra
seca com son travesseres,
clopers, i barraques. El
2014, un grup de cadaque-
sencs ja es va mobilitzar
quan la construcció del
vial d’accés a la urbanitza-
ció va estar a punt de fer
desaparèixer una antiga
mina d’aigua: sota la cons-
trucció s’amaga una cova
amb volta de pedra que
servia de font i cisterna
d’aigua. ■

a Amics de la Natura de Cadaqués vol aturar el projecte de
sa Guarda, que preveu fer 104 habitatges i un hotel de luxe

Esteve Carrera
CADAQUÉS

Mobilització contra
la urbanització
creixent a Cadaqués

La plataforma SOS Costa
Brava es va constituir aquest
mes d’agost i reagrupa a ho-
res d’ara una vintena d’enti-
tats ecologistes i de defensa
del territori. El manifest fun-
dacional denuncia la revifada
de plans i projectes urbanís-
tics que afecten els 22 muni-

En primer terme, els terrenys de sa Guarda a la part alta de Cadaqués, al límit del parc
natural, on podria començar la construcció de 100 habitatges i un hotel de luxe ■ AANC

cipis de la Costa Brava, des
de Portbou fins a Blanes. El
motor i el suport logístic de la
plataforma és la Iaeden-Sal-
vem l’Empordà i l’objectiu co-
mú és reclamar a la Generali-
tat que apliqui mesures cau-
telars de manera immediata;
és a dir, que suspengui llicèn-

cies per poder replantejar
quin és el model urbanístic de
la Costa Brava. Les actua-
cions s’han de desenvolupar
sobre dos fronts, la lluita jurí-
dica i accions socials en pa-
ral·lel al territori. Amics de la
Natura de Cadaqués és l’últi-
ma entitat adherida.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

El plantejament de la plataforma SOS Costa Brava
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CEE-D
PIS A OLOT 811 
PREU LLOGUER 550 €/mes
HAB.: 4. BANYS: 2. M2: 90. MOBLES: NO.
Barri Bona Vista, tranquil, assolellat, calefacció, garatge
tancat.

CEE-E

CEE-D
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PLANTA BAIXA A LLANÇÀ  4835
PREU LLOGUER 550 €/mes
HAB.: 3. BANYS: 1. M2: 63. MOBLES: SÍ.
Prop del port, exterior.

TRÍPLEX A GIRONA 4719
PREU LLOGUER 570 €/mes
HAB.: 1. BANYS: 1. M2: 44. MOBLES: SÍ.
Zona Barri Vell, reformat, acollidor, aire condicionat.

CEE-E

PIS A ST. FELIU DE GUÍXOLS 4836
PREU LLOGUER 550 €/mes
HAB.: 3. BANYS: 2. M2: 70. MOBLES: SÍ.
Cèntric, a 20 metres del Passeig, calefacció, ascensor.

Els empresaris de Roses
han acordat d’impulsar
unes jornades de debat i
reflexió que es duran a ter-
me a la tardor per posar
sobre la taula el model tu-
rístic que es vol els prò-
xims anys a Roses. L’ob-
jectiu és marcar un full de
ruta per al desenvolupa-
ment d’accions que inci-
deixin en la millora de la
qualitat turística al muni-
cipi i trobar solucions a les

problemàtiques que afec-
ten el sector. L’acord s’ha
pres en la darrera junta
que han fet l’Estació Nàu-
tica Roses-Cap de Creus i
Roses Comerç (ambdues
entitats representen ple-
gades més de dos-cents
empresaris del municipi).

Temporada diferent
El president de l’Estació
Nàutica i de Roses Co-
merç, Miquel Gotanegra,
afirma: “Cal que fem una
reflexió profunda i les con-
clusions a les quals arri-
bem les hem de posar en
pràctica en col·laboració
amb l’Ajuntament.” El re-
gidor de Turisme i Promo-
ció Econòmica de Roses,
Fèlix Llorens, que assistia

a la reunió, també va apel-
lar a una reflexió dels sec-
tors privat i públic.

La reunió també va ser
l’oportunitat per fer una
valoració de la temporada.
La conclusió és que ha es-
tat una temporada “dife-
rent”, segons Miquel Gota-
negra. “Hi ha hagut alguns
punts menys d’ocupació al
juliol i a l’agost i això s’ha
traduït en menys consum.
Cal tenir en compte que la
temporada del 2017 va ser
molt bona i era complicat
poder continuar creixent.
A més, hi ha destinacions
adormides que s’han recu-
perat i això ha influït en els
registres d’ocupació”, hi
afegeix el president de
l’Estació Nàutica. ■

Redacció
ROSES

a El sector impulsarà
unes jornades sobre
el model turístic del
municipi

El model turístic de Roses,
a debat entre empresaris

martinparada
Resaltado
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Treballa al camp i com
tots els regidors de Vila-
damat cobra 70 euros al
mes per ser a l’Ajunta-
ment. Robert Sabater diu
que amb la CUP demos-
tren que es pot governar
d’una altra manera.

iladamat és un dels pocs
municipis de la demarcació
governats per la CUP i
aquest és el segon mandat

en què la formació ha obtingut ma-
joria absoluta en aquest consistori.

Repetirà com a candidat a l’alcaldia
el 2019?
No repetiré. Els càrrecs electes de la
CUP no ens mantenim més de vuit
anys al càrrec, jo només hauré fet
cinc anys d’alcalde; però hi ha gent
preparada i disposada, i em sembla
d’higiene democràtica deixar pas al
relleu, a més que tot el que fem es
basa en una feina assembleària.

De què es considera més satisfet
aquests últims tres anys?
Hem d’ampliar el balanç als set
anys d’aquest equip i el primer que
destacaria és el canvi en la gover-
nança: s’han fet moltes coses però
prioritzant la voluntat del poble,
amb transparència, amb consultes
populars i participació. Els veïns i
les entitats culturals són l’eix verte-
brador del poble. Si haig de subrat-
llar una realització, seria el nou
POUM; ha estat un procés de dos
mandats i una gran feina. La Comis-
sió d’Urbanisme va destacar el que
vam fer a Viladamat, pel procés de
participació, i les decisions preses,
reduint la superfície urbanitzable.

Alguna altra realització?
L’ampliació de l’escola que està ulti-
mant el Departament d’Ensenya-
ment. Era una demanda col·lectiva,

V
Esteve Carrera
VILADAMAT

antiga i necessària perquè es feia
classe en llocs on no tocava. L’Ajun-
tament vam fer una cessió de ter-
reny que ens permetrà doblar les au-
les i tenir la capacitat que cal per a
un poble d’uns 450 habitants que no
pretén cap creixement desorbitat.

El fet de ser un municipi governat
per la CUP, us dona un caràcter
d’exemplaritat?
Sí, perquè tenim propostes i projec-
tes rupturistes. Començant pel fet
que els regidors i l’alcalde cobrem
70 euros al mes, i el temps que hi
dediquem és a més a més de les nos-
tres feines. No fem cap crèdit amb
les entitats bancàries tradicionals i
fem obres amb finançament popu-
lar, tenim un compte a la Caixa
d’Enginyers. Apostem per una ener-
gia neta, per no treballar amb les
companyies energètiques tradicio-
nals i treballar per exemple amb
Som Energia; volem models que ga-
ranteixin que si la contractació
d’aquests serveis produeixen bene-
ficis, cal que tinguin un retorn so-
cial. Quan vam arribar, el 2011, en
plena crisi, no vam fer cap retallada.
En tots aquests camps, estem de-
mostrant que tot això és possible,
que es pot governar d’una altra ma-
nera, defugint el model d’unes supo-
sades elits que decideixen soles.

El projecte d’una cooperativa d’ha-
bitatge va en aquest sentit?
És un dels projectes dels veïns del
poble. L’Ajuntament va comprar un
solar per fer-hi habitatges i ara se-
ran els mateixos candidats a tenir-
hi un habitatge que decidiran com
es concreta: si es fa a través d’una
cooperativa, amb projectes indivi-

duals, si és públic o si es contracta
una constructora.

Coses pendents per al proper man-
dat?
Hi ha aspectes que hem iniciat i que
tenim a mitges. Els passos que hem
fet pel tractament de l’orgànica i la
recollida porta a porta són molt po-
sitius, però a mitjà termini la reco-
llida porta a porta s’ha de fer per a
tothom. També hem d’anar reno-
vant cables de serveis i canalitza-
cions d’aigua que es fan malbé. Sen-
se renunciar a la municipalització
de l’aigua, tenim un deute pendent
amb Sorea que amortitzem, però el
canvi de model és l’objectiu. També,
cap al model de transició energèti-
ca, adquirirem aquest mes un cotxe
elèctric i instal·larem plaques solars.

La política nacional de la CUP tam-
bé té suport al poble?
Més que no pas desobeir l’Estat,
nosaltres no hem fet ni fem res més
que obeir la voluntat del poble i dels
veïns. Són ells els que decideixen,
no tenim cap queixa. ■

“És possible
governar
d’una altra
manera”
BALANÇ · El canvi aconseguit en el
model de governança de l’Ajuntament és
el que més destaca l’alcalde MODEL ·
Les polítiques rupturistes són la marca
d’un consistori governat per la CUP

Robert Sabater
Viladamat

JOAN SABATER

L’ALCALDE DEL DIA

Les medicines de la mar,
(medicines per combatre
el càncer i altres malal-
ties), els Omega 3 dels pei-
xos, la problemàtica de les
al·lèrgies de la mar, les bio-
toxines marines i la rela-
ció entre la mar, la salut i el
benestar són algunes de
les temàtiques que es trac-
taran a Roses els dies 28 i
29 de setembre en unes
jornades organitzades per
la càtedra Oceans. Ex-
perts d’aquests diferents
àmbits conduiran aques-
tes activitats, que combi-
naran conferències i ta-
llers per posar a l’abast del
públic general la importàn-
cia dels ecosistemes ma-
rins per a la salut de les per-
sones. El doctor Joan San,
neurocientífic de la Uni-
versitat de Girona, serà
l’encarregat d’obrir el pro-
grama el dijous 28 de se-
tembre, amb la conferèn-
cia Ment, salut i mar, que
tindrà lloc al Teatre Muni-
cipal a les 18 h. Aquesta ac-

tivitat, oberta a tot el pú-
blic, serà també l’acte de
cloenda del curs IESSE
2018 Summer Course que
experts i professionals de
diferents disciplines faran
durant tot el dia al Teatre
Municipal de Roses, adre-
çat a professionals, investi-
gadors i estudiants. El 29
de setembre, durant tot el
matí, tindrà lloc una sorti-
da amb catamarà pel Parc
Natural del Cap de Creus

(amb inscripció prèvia en
el web de la càtedra Oceans
i Salut Humana). La tarda
del 29 de setembre, també
al Teatre Municipal, tin-
dran lloc els cinc tallers in-
teractius sobre mar i sa-
lut”, oberts al públic sense
inscripció prèvia. Aques-
tes jornades són organitza-
des per la càtedra Oceans i
Salut Humana i l’Institut
de Medi Ambient (IMA). ■

a  Roses acollirà unes
jornades amb tallers i
conferències sobre
aquesta temàtica

La relació entre la
mar i la salut, a la
càtedra Oceans
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La data

28-29.09
La càtedra Oceans i l’Insti-
tut de Medi Ambient organit-
zaran a Roses unes jornades
sobre la mar i la salut.

L’agrupació d’electors As-
semblea per Vilajuïga
(AxV), ha programat tres
jornades participatives
per obrir un espai de debat
i reflexió entre els veïns,
recollir idees i aconseguir
que el màxim nombre de
veïns expressi el que espe-
ren de Vilajuïga en els prò-
xims anys. Les jornades se
celebraran el 13 de setem-
bre, el 18 d’octubre i el 15

de novembre, amb perso-
nes d’interès pels temes
tractats. En la primera hi
haurà el tècnic de partici-
pació Roger López; en la
segona, dedicada al terri-
tori i a les infraestructu-
res, intervindrà l’historia-
dor figuerenc Enric Pujol,
i en l’última, l’exalcalde de
Salt, Xavier Corominas.
Xavier Llorente, que va
encapçalar la candidatura
el 2015, no nega la inten-
ció de tornar a presentar-
se, però recalca que serà
l’agrupació d’electors que
farà primer una fase de de-
signació, i posteriorment
un procés de primàries
per escollir els candidats
amb vista al 2019. ■

E.C.
VILAJUÏGA

a Tres jornades
participatives han
estat programades
en els pròxims mesos

Assemblea per
Vilajuïga obre un
debat amb els veïns

martinparada
Resaltado



TANATORI LLANÇÀ   Ctra. Portbou 1  17490 - Llançà

BARCELONA RONDA DE DALT · L’HOSPITALET GRAN VIA · L’HOSPITALET RONDA · BAIX LLOBREGAT 
PENEDÈS · GARRAF · BAGES · EMPORDÀ · RIPOLLÈS

www.altima-sfi.com
(24 h)900 230 238

El servei funerari 
de qualitat i proper.

FUNERÀRIA EMPORDANESA

TANATORI FIGUERES    C/ Grècia, 1 (Recinte Firal)  17600 - Figueres

Tanatori Llançà i Tanatori Figueres

(24 h)972 67 22 11

Serveis Funeraris Integrals

Tanatori LlançàTanatori Figueres

Un nou robatori de cable de coure deixa més 
d’un centenar d’abonats sense telefonia fixa

serveis. els afectats, que tampoc tenien internet, són veïns de boadella i les escaulesY

Un nou robatori de 200 metres 
de cable de coure va deixar la set-
mana passada uns 120 abonats de 
Boadella i les Escaules sense telè-
fon ni internet. El robatori s’hau-
ria produït la nit del diumenge 
dia 26 en una zona aïllada molt 
propera a la carretera que porta 
al santuari de la Salut de Terra-
des. Segons va explicar l’alcalde, 
Frederic Minobis, a diversos mit-
jans de comunicació, molts veïns 

redacció l boadella i les escaules

nn

estaven mirant el partit de futbol 
de Primera Divisió que enfronta-
va el Girona amb el Reial Madrid i 
no van poder veure la segona part 
perquè es van quedar sense línia. 
La falta de servei, però, es va allar-
gar diversos dies.

Aquest no és el primer cop que 
es dona un fet similar a la zona. 
El passat mes d’abril el robatori 
de més d’un quilòmetre de cable 
de coure ja va deixar almenys 200 
abonats sense telèfon fix ni inter-
net durant més de cinc dies. En 

aquell cas el robatori també es va 
cometre a la línia de telefonia que 
hi ha la zona del santuari de la Sa-
lut de Terrades, a tocar de la carre-
tera GI-504. En tenir-ne coneixe-
ment, la companyia Telefònica va 
denunciar la situació als Mossos 
d’Esquadra i es va posar a treba-
llar immediatament per poder re-
prendre el servei al més aviat pos-
sible, però els veïns també es van 
haver d’estar gairebé una setma-
na sense telefonia fixa ni servei 
d’internet. n

El president de la Diputació de 
Girona, Miquel Noguer, i l’alcal-
de de l’Escala, Víctor Puga, es van 
reunir divendres amb diversos 
agents del territori i amb Miguel 
Clüsener-Godt, director de la Di-
visió de Ciències Ecològiques i de 
la Terra i del programa Home i Bi-
osfera de la UNESCO. La trobada 
_que es va fer a l’Alfolí de la Sal_ es 
va centrar en els treballs que s’es-
tan fent en relació amb la presen-
tació de la candidatura de la Costa 
Brava com a Reserva de la Biosfera 
de la UNESCO. I hi van assistir una 
cinquantena de persones, entre 

redacció l l’escala
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La Costa Brava, més a prop de 
ser Reserva de la Biosfera
Els agents del territori 
preparen la documentació 
per presentar-la el 2019 i 
que la candidatura pugui 
ser avaluada el 2020

reunió de treball. a l’alfolí de la sal de l’escalaY

espais naturals i agraris, que la po-
den fer mereixedora d’aquest re-
coneixement mundial. També ha 
exposat que això suposa un seguit 
de reptes a l’hora de fer compatible 
la conservació del territori amb el 
desenvolupament urbanístic de 
la primera línia de costa. L’objec-
tiu és presentar la documentació 
necessària al llarg del 2019 perquè 
la candidatura pugui ser avaluada 
el 2020. n

EDDY KELELEmés de 50 persones. representants d’administracions i altres organismes

les quals hi havia alcaldes i repre-
sentants de la Diputació de Giro-
na, de la Generalitat, de la Univer-
sitat de Girona, de les cambres de 
comerç gironines i dels parcs na-
turals dels Aiguamolls i del Mont-
grí, i representants d’altres orga-
nismes implicats en el projecte.

Miquel Noguer va explicar que la 
Costa Brava compleix els paràme-
tres de qualitat de paisatge, biodi-
versitat i nivell de protecció dels 

Els empresaris de Roses volen 
fer un pas endavant important 
per millorar la qualitat turísti-
ca al municipi i per aconseguir 
que continuï sent un dels líders 
del país en aquest àmbit. Per ai-
xò han acordat impulsar unes 
jornades de debat i reflexió que 
es faran la propera tardor i que 
volen posar sobre la taula el mo-
del turístic que es vol per als prò-
xims anys a Roses; marcar un full 
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de ruta per al desenvolupament 
d’accions que incideixin en la 
millora de la qualitat turística al 
municipi i trobar solucions a les 
problemàtiques que afecten el 
sector. L’acord s’ha pres en la dar-
rera junta que ha celebrat l’Esta-
ció Nàutica Roses - cap de Creus i 
Roses Comerç. La mateixa sessió 
va servir per fer balanç de la tem-
porada. La qualifiquen com una 
temporada «diferent», i mante-
nen que cal fer una valoració més 
qualitativa que quantitativa. n

Impulsen un debat per definir 
el futur turístic de Roses

reunió. de l’estació nàutica i roses comerçY

fent balanç. Qualifiquen la temporada de «diferent» HORA NOVA
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Una trentena de persones han 
participat aquest cap de setma-
na en l’intercanvi Encomarca’t 
entre la Noguera i l’Alt Empordà, 
una trobada organitzada per les 
oficines joves de les dues comar-
ques amb el suport de la Direcció 
General de Joventut i les Coordi-
nacions Territorials de Girona i 
de Lleida. Hi han participat joves 
d’entre 16 i 20 anys que pertanyen 
a entitats juvenils, i també tècnics 

redacció l figueres
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de joventut i regidors i comerci-
als de les dues zones. L’objectiu 
del projecte és potenciar l’enri-
quiment mutu a partir de l’inter-
canvi i la cooperació en l’àmbit de 
les polítiques de joventut, conèi-
xer bones pràctiques i compartir 
projectes per cobrir necessitats 
comunes. En el marc del festival 
Acústica, els joves també van vi-
sitar el Castell de Sant Ferran, els 
Aiguamolls de l’Empordà o les 
Ruïnes de Sant Martí d’Empúri-
es, entre altres. n

Una trentena de joves 
participen a l’Encomarca’t

joventut. trobada entre l’alt empordà i la nogueraY



X TRIBUNA EURAM EMPORDÀ

SITUACIÓ ACTUAL I FUTUR DEL CINEMA

Isona Passola (1953, Barcelona) és filla de l’empresari  catala-
nista Ermengol Passola. Llicenciada en Història per la Univer-
sitat Autònoma de Barcelona, . L’any 1992 va fundar la produc-
tora Massa d’Or Produccions i el 2009  va  estrenar  la  seva 
primera
pel•lícula com a directora, guionista i productora, el documental 
Cataluña-Espanya. És professora universitària, donant classes d’adaptació de la litera-
tura al cinema a la Facultat de Ciències de la Comunicació Blanquerna de la Universitat 
Ramon Llull. Des del desembre de 2011 forma part del Consell de Cultura de la ciutat de 
Barcelona, i des d’abril del 2013 és presidenta de l’Acadèmia del Cinema Català. També 
forma part del consell d’administració d’Informació i Comunicació de Barcelona SA, la so-
cietat municipal que gestiona BTV, Barcelona FM i el portal BTVNotícies.cat. Ha produït, 
entre d’altres, Pa Negre (nominada a l’Oscar a la millor pel·lícula estrangera el 2011), i 
recentment Incerta Glòria, totes dues dirigides per Agustí Villaronga.

DIVENDRES 14 DE SETEMBRE DE 2018, 21H
LLoc: Hotel Empordà (Av. Salvador Dalí i Domènech, 170) Figueres

A càrrec d’Isona Passola, productora, guionista i directora de cinema.
Els sopars col·loqui TRIBUNA EURAM són un espai de reflexió on es posen de manifest els 
principals debats que es generen arreu del món en els àmbits polític, econòmic, acadèmic i em-
presarial, amb l’objectiu d’acostar-los a la societat civil empordanesa.
Preu del sopar: 55 euros (Places limitades)
Cal confirmar assistència al tel. 972 67 72 56 · euramemporda@gmail.com 

Economia
empresa

La comarca de l’Alt Empordà 
té  un total de 6.537 pisos turístics 
anunciats a la plataforma de llo-
guer Airbnb, que és present en un 
88% dels 68 municipis del territo-
ri, a excepció de Cistella, la Jon-
quera, Lladó, Mollet de Peralada, 
Pontós, Rabós, Riumors i Saus, 
Camallera i Llampaies. 
 Així ho assenyala el web Data-
Hippo, que estudia i quantifica 
el fenomen dels pisos turístics a 
Espanya. Amb les seves dades, a 

J. Nierga l FIGUERES  
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L’Alt Empordà, ‘territori Airbnb’

ALT
EMPORDÀ

6.537

La comarca té 6.537 
pisos turístics anunciats 
a la plataforma, una de 
cada tres ofertes de la 
província gironina

tURISmE. rOSES, AMB 1.941 piSOS, éS lA lOcAlitAt AMB MéS prESèNciA A lA plAtAfOrMA i lA SEgONA dE lA prOvíNciA, NOMéS SupErAdA pEr llOrEt (1.977)Y

més, queda palès el potencial tu-
rístic del litoral alt-empor-
danès: Roses, amb 1.941 
pisos turístics Airbnb, 
i Castelló d’Empú-
r ies, a mb 1.350, 
són el segon i ter-
c e r  m u n i c i p i 
de la prov í n-
cia, respecti-
vament, amb 
més a nu ncis 
a la popu la r 
plataforma es-
t at u n idenca. 
Només són su-
perats per Llo-
ret, amb 1.977 pi-
sos, tot i que és Ro-
ses qui presenta una 
major oferta si se sumen 
totes les plataformes estudi-
ades (Airbnb, Homeaway, Hou-
seTrip i Only Apartments), amb 

un total de 4.696 apartaments tu-
rístics, xifra sensiblement supe-

rior a la de Lloret (4.081). En el 
quart lloc del rànquing pro-

vincial relatiu als anuncis 
d’Airbnb, d’altra banda, 

l’ocupa l’Escala, amb 
1.168 pisos. 

L’aflorament dels pi-
sos turístics s’ha vis-
cut arreu. Des de lo-
calitats costaneres 
com L la nçà (652) 
fins a ciutats impor-

tants com Figueres 
(134, la mateixa xifra 

que el Port de la Selva). 
Ara bé, la febre també ha 

arribat a municipis me-
nuts com ara Palau de San-

ta Eulàlia (1), Biure (3) o Siura-
na (4). 
Pel que fa a la província gironi-
na, la xifra d’anuncis publicats a 

Airbnb segons el web DataHippo 
és de 19.304, per la qual cosa, 
els 6.537 pisos ubicats al territo-
ri alt-empordanès representen 
un 33.86% del total de la demar-
cació, lleugerament per sota del 
Baix Empordà (35,54%). Dit d’una 
altra manera, els pisos anunciats 
a Airbnb pertanyents al territori 
empordanès arrasen a la provín-
cia, tenint en compte que repre-
senten el 69,4% del total. 

Si ens cenyim a les dades auto-
nòmiques, Catalunya és la sego-
na regió amb més  pisos turístics 
anunciats al gegant americà, amb 
un total de 41.847, un nombre no-
més superat per Andalusia, que té  
59.884 pisos o habitacions. n 

TOTAL

ROSES
1.941

cASTELLÓ
1.350

L’EScALA
1.168

LLANÇÀ
652

FiguERES
134

El tErritOri EMpOrdANèS 
AglutiNA gAirEBé uN 70% 
dElS piSOS ANuNciAtS

LA DADAY

L’estiu no compleix les expectatives

Els resultats de la temporada 
estiuenca no estan complint les 
previsions dels empresaris ho-
telers de la demarcació gironina. 
En el cas de la comarca de l’Alt 
Empordà, i segons dades recolli-
des per la Federació d’Hostale-
ria de les Comarques de Girona a 
través dels seus agremiats, l’ocu-
pació mitjana hotelera durant 
el mes d’agost ha estat del 80%, 
una xifra que representa, com a 

nn

la resta de comarques del lito-
ral gironí, una reducció del 5% 
en comparació amb l’any passat. 

 En relació amb la prev isió 
d’ocupació d’aquest mes de se-
tembre, aquesta es diferencia 
per quinzenes tenint en compte 
que a la darrera baixaran notòri-
ament els índexs d’ocupació, tal 
com és habitual. En aquest sen-
tit, al territori alt-empordanès 
s’augura una ocupació d’entre el 
55% i el 60%. Com a la resta del 
territori gironí, es preveu que la 

previsió d’ocupació de la segona 
quinzena sigui entre un 5% i un 
10% més baixa a l’Alt Empordà. 

EL PERFIL. El visitant que estiueja-
rà a la província durant el setem-
bre serà el mateix que a l’agost: 
parelles i famílies catalanes, 
franceses, de la resta de l’Estat, 
russes, britàniques i alemanyes. 
La mitjana d’estades a l’Alt Em-
pordà, com a la resta del litoral, 
oscil·larà entre 3 i 4 dies, un punt 
més baixes que al juliol i agost. n
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tURISmE. l’Alt EMpOrdà tANcA l’AgOSt AMB uNA MitJANA hOtElErA dEl 80%Y

nn GIRONA.  Les pensions a Girona s’han situat aquest agost 
passat en 877,33 euros de mitjana, una xifra que represen-
ta un 3,9% més que l’agost del 2017. En total, s’han registrat 
157.286 pensions a la província, un 1,1% més que al juliol.  n

La pensió dels gironins creix un 3,9%
PENSIONSY

cOSTA bRAvA. L’ocupació ha baixat un 5% respecte a l’any passat ÀNGEL REYNAL
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ge
nt nn roses.  Divendres, 31 d’agost, van finalitzar el casals d’estiu 2018 del municipi, or-

ganitzats per l’Ajuntament i adreçats a  infants d’entre 4 i 14 anys. Un total de 1.100 
infants han participat en aquesta oferta lúdica i esportiva durant els mesos de juliol 
i agost.  Enguany, l’oferta de casals ha inclòs el Casal Esportiu, per a nens i nenes d’en-
tre 7 i 14 anys, que ha tingut lloc al Pavelló Polesportiu i que ha comptat amb un total 
de 520 participants durant els dos mesos, mentre que al Casal Infantil, ubicat a l’esco-
la Vicens Vives, que compren les edats de 4 a 12 anys, n’hi ha hagut 430. El Tardestiu, 
que englobava la totalitat d’aquestes edats i oferia tallers durant la franja horària de 
tarda, ha ofert el seu servei a 150 persones. El regidor d’Esports de l’Ajuntament, Juan 
Manuel Fernández, va acompanyar els assistents i  els monitors en el seu darrer dia, 
una jornada d’activitats de comiat i de valoració.  

Els casals d’estiu de Roses acomiaden la 
temporada d’estiu amb 1.100 participants

Josep M. Bernils l VeNTAllÓ

Des de fa 33 anys l’escultor 
català Josep Maria Riera i 
Aragó (Barcelona, 1954) 

té una especial predilecció pels 
avions i els submarins a l’hora de 
plasmar les seves creacions plàs-
tiques. Ho evidencia en la seva ex-
posició a la Fundació Fran Dau-
rel-Perramón de Ventalló, que es 
pot visitar fins al 30 setembre (hi 
ha hagut una pròrroga, ja que ini-
cialment havia de finalitzar diu-
menge passat), i l’escultura de la 
plaça de l’Escorxador de Figue-
res, que ben aviat serà restaurada. 

Si la seva passió als mitjans de 
transport que van per l’aire o per 
sota l’aigua va néixer el 1985, tres 
anys més tard ja exposava a l’an-
tic escorxador de Figueres, con-
cretament a l’espai on hi ha actu-
alment l’Arxiu Comarcal. Curio-
sament, d’aquella mostra Riera i 
Aragó encara conserva l’obra Dos 
submarins penjants, que es pot 
veure en l’exposició que es pre-
senta a Ventalló.

De l’ex posició dels 1989 en 
va sortir l’encàrrec, per part de 
l’Ajuntament de Figueres, de do-
tar a la ciutat d’una obra seva. Va 
ser instal·lada en un lateral del 
mateix edifici, fent xamfrà en-
tre la plaça i el carrer Pella i For-
gas. La peça, que representa un 
avió i està tallada en ferro, por-
ta com a títol Figura arran d’aire, 
tot i que l’escultor la mostra a la 
seva pàgina web amb el nom de 
Gran avió en groc. Les properes 
obres de remodelació de la plaça 
de l’Escorxador permetran dig-
nificar el conjunt, que passa for-
ça desapercebut pels vianants i 
pels ciutadans en general, a par-
tir d’una feina de restauració que 
inclou canviar la base de susten-
tació, reparar una part del mòdul 

FINS AL 30 DE SETEMBRE ES POT VISITAR UNA MOSTRA SEVA A LA FUNDACIÓ PERRAMÓNCULTURA

L’Ajuntament de Figueres restaurarà l’obra d’aquest escultor català que hi ha a la plaça de l’Escorxador

Riera i Aragó, submarins i avions

OBRA. L’escultura de Figueres (a dalt) i una peça exposada a Ventalló BERNILS

cilíndric que li dona suport, mou-
re-la de lloc i fer un tractat preven-
tiu en el metall.

Riera i Aragó va estudiar a la Fa-
cultat de Belles Arts de Barcelo-
na. Al llarg de la seva carrera s’ha 
dedicat tant a l’escultura com a 

la pintura i a l’obra gràfica. Com 
dèiem, recrea en la seva obra un 
món de màquines i artefactes uti-
litzant el bronze i el ferro com a 
materials, amb la qual cosa acon-
segueix que els seus avions o sub-
marins f lotin en una atmosfera 

dels submarins, a partir de les 
obres més destacades de la se-
va col·lecció particular, en con-
cret 12 escultures i 4 pintures. La 
directora de la Galeria Marlbo-
rough Barcelona i comissària de 
l’exposició, Mercè Ros, ha expli-
cat que «els submarins, així com 
els avions, els fars o els dirigibles, 
són elements constants en l’obra 
de l’escultor barceloní, que con-
formen un estil personal, ingenu 
i inconfusible. Aquest artefacte 
per navegar esdevé introspecció i 
meditació, el món interior de l’ar-
tista. Però, a banda de ser un re-
fugi interior, la nau també és l’ex-
pressió de l’estima de l’autor en-
vers el mar».

Entre les peces exposades, s’in-
clouen tres obres de la sèrie Sub-
marins tous (1988), així com la 4 
Submarins (2007), formada per 
centenars de petits submarins. 
També es presenten dues obres 
de gran format, el Mandala (1991) 
i l’emblemàtica escultura Sub-
marins de les Balears (1997), on 
Riera i Aragó fa un retrat subjectiu 
de set de les illes.

Les sales d’exposicions de la 
Fundació Fran Daurel - Perra-
món de Ventalló van ser inaugu-
rades l’any 2011 i acullen l’obra 
d’artistes com Sergi Aguilar, Al-
fonso Alzamora, Jorge Castillo, 
Modest Cuixart, Guerrero Medi-
na, Josep Guinovart, Xavier Me-
dina Campeny, Enric Pladevall, 
Miguel Rasadora, Gino Rubert, 
Josep M. Subirachs i del mateix 
Josep Maria Riera i Aragó, entre 
altres. L’Espai 3 _que és on s’ex-
hibeix la mostra temporal de l’es-
cultura, un singular indret situ-
at a pocs metres de distància de 
l’exposició permanent_ va acollir 
l’estiu passat el llegat del pintor 
català Albert Ràfols-Casamada, 
adquirit per la fundació. n

HORA NOVAJ. M. RIERA I ARAGó. Escultor  

màgica. Ha realitzat exposicions 
individuals i col·lectives i està 
present en diferents col·leccions 
de museus i en espais públics.

La mostra de Ventalló repassa 
la seva trajectòria des del 1985 
fins ara, pel que fa a la temàtica 

martinparada
Resaltado
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